
Հ Ի Մ Ն Ա Դ Ի Ր  Ե Վ  Հ Ր Ա Տ Ա Ր Ա Կ Ի Չ  « Զ Ա Ն Գ Ե Զ Ո Ւ Ր Ի  Պ Ղ Ն Ձ Ա Մ Ո Լ Ի Բ Դ Ե Ն Ա Յ Ի Ն  Կ Ո Մ Բ Ի Ն Ա Տ »  Փ Բ Ը

№48 
2024Թ.

ԶՊՄԿ-ն հրապարակեց կայուն 
զարգացման 3-րդ հաշվետվությունը, 
որն ամփոփում  է նախորդ՝ 2023 
թվականի գործունեությունը

Հատուկ գործ. արդյունաբերական 
քաղաքներ. հա ղորդման թո ղար կում
ներից մեկը նվիրված էր Սյունիքում 
գործող ար դյու նա բե րական 
համալիրին

Իրանցի փորձագետները բարձր 
գնահատեցին ԶՊՄԿ-ի 
տեխնիկական և 
անվտանգային չափանիշները
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ԶՊՄԿ ՓԲԸ գլխավոր տնօրեն Ռոման 
Խուդոլիի ամանորյա ուղերձը

արգելի գործընկերներ,

Ավարտվեց ևս մեկ տարի, 
շատ շուտով իր իրավունքների 
մեջ կմտնի Նոր տարին։ 

Հան քար դյու նաբերության ոլոր
տում աշխատանքը միշտ էլ 

դժվար է: Ամեն օր մենք բախվում 
ենք նոր մար տա հրավերների, 
որոնք պահանջում են մեր 
հաս տա տա կա մությունը, 
նվիր վածությունը և թիմային 
աշ խատանքը: 2024 թվականը 

բա ցա ռություն չէր, և ես հավատում 
եմ, որ մենք՝ որպես ընկերություն 
և թիմ, այն արժանապատվորեն 
ենք ճանապարհում։
Անցած տարում ԶՊՄԿն երրորդ 
տա րին անընդմեջ պահպանել է 
եր կրի խոշորագույն հարկատուի 
կար գավիճակը: Սա հսկայական 
պա տասխանատվություն է, բայց 
նաև հպարտություն՝ մե զա նից յու րա
քան չյուրի համար։ Մենք հասկանում 
ենք, որ մեր գործունեությունը էա
կան ազ դե ցություն ունի ոչ միայն 
եր կրի տնտեսության, այլ նաև մեր 
տարածաշրջանի և ողջ Հա յաս
տանի մարդկանց կյանքի վրա։ Սա 
վկայում է ընկերության և ձեզանից 
յուրաքանչյուրի դերի մասին եր
կրի և տարածաշրջանի տնտե
սու թյան զարգացման գործում։
Ուզում եմ երախտագիտություն 
հայտնել յուրաքանչյուրիդ՝ ձեր հաս
տա տա կամության, աշ խա տան քի 
բարձր չափանիշներին նվիր վա
ծու թյան, նպատակներին ար դյու
նա վետ հասնելու գոր ծում բոլորիդ 
ներդրման հա մար: Առանց ձեզ, 

առանց ձեր ուժի ու վճռականության, 
այս հա ջո ղու թյունը չէր լինի։
Նոր սկսվող տարին լի է լինելու նոր 
մար տա հրա վեր ներով, բայց նաև նոր 
հնա րա վորություններով՝ ընկերության 
և բոլոր աշխատակիցների աճի և 
զար գաց ման համար։ Մենք շա
րու նա կելու ենք աշխատել ի շահ 
մեր ընկերության, ի շահ մեր տա
րա ծա շրջանի և ողջ երկրի։ Հուսով 
եմ, որ սա կլինի հաջողությունների 
և ձեռքբերումների տարի ոչ միայն 
ըն կե րու թյան, այլ մեր բոլոր աշ
խա տա կիցների համար։ Բայց այս 
հաջողության համար մենք պետք 
է շարունակենք աշխատել որպես 
թիմ ՝ օգնելով և լրացնելով միմյանց՝ 
հոգալով անվտանգության, ար տա
դրո ղականության մա սին և ապա
հո վելով դրական դի նա միկան մեր 
աշխատանքի բոլոր ասպեկտներում:
Սուրբ Ծնունդն ու Ամանորը ամե
նա սիր ված ու ամե նա կա խար
դա կան տոներն են։ Եվ անկախ 
նրանից, թե քանի տարեկան ենք, 
մենք շարունակում ենք երազել և 
հա վատալ հրաշքներին: Թող իրա
կա նանան ձեր երազանքները:
Մաղ թում եմ ձեզ, որ նոր` 2025 
թվականը արդարացնի ձեր բոլոր 
ակնկալիքները և նույնիսկ գե
րազանցի դրանք, որ լինի առա
տա ձեռն, լի՝ լավ նորություններով 
և հետաքրքիր նախագծերով: Թող 
գալիք տարին լինի ավելի լավը, քան 
անցնողը և բոլորին բերի դրական 
փոփոխություններ, խաղաղություն, 
բարություն, սեր և ուրախություն:
Մաղթում եմ ձեզ հիանալի ամա
նորյա տրամադրություն, ըն տա
նե կան հարմարավետություն, 
ջեր մու թյուն ձեր հոգիներում:
Առող ջու թյուն, երջանկություն, հա
ջո ղու թյուն և բարեկեցություն 
ձեզ և ձեր սի րե լի նե րին:
Շնորհավոր Ամանոր: 
Շնորհավոր Սուրբ Ծնունդ:
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Հ աշվետվության հրա պա րակ
մանը հրավիրված էին հան
քար դյունաբերական ոլոր տի 

մասնագետներ, հա սա րա կա կան 
կազ մա կեր պու թյուն նե րի, պետական 
գերատեսչությունների, դես պա
նատների ներկայացուցիչներ, ոլոր տի 
կրթականգիտական կազ մա կեր
պու թյունների ներկայացուցիչներ։ 
Միջոցառման ժամանակ հնչեց 
ԶՊՄԿ գլխավոր տնօրեն Ռոման 
Խու դո լիի ուղերձը, որում նա մաս
նա վո րա պես նշել է. «Մեր կայուն 
զար գացման ռազմավարությունը 
նե րա ռում է բոլոր ուղղություններով՝ 
բնապահպանություն, սո ցի ալա-

կան և կառավարչական, մի ջազ-
գա յին ընդունված չա փա նիշ նե րի 
աս տի ճանական ներ դրում: Մենք 
գի տակցում ենք, որ սա կար ճա-
ժամ ետ ժամանակահատվածում 
իրա կա նացվելիք խնդիր չէ. մի ջազ-
գային լավագույն չափանիշների 
ներ դրումը գործընթաց է, որը 
պահան ջում է հետևողական և 
քրտնաջան աշխատանք: Եվ դա այն 
է, ինչին մենք ձգտում ենք հասնել՝ 
կայուն կա ռա վար ման մեր հե տևո-
ղա կան քա ղա քա կա նու թյամբ»:
Նա նաև նշեց, որ կայուն զար
գա ցումը նոր տեխնոլոգիաների 
և ար տա դրո ղա կանության կա
ռա վար ման ոլորտում ժա մա նա
կա կից մոտեցումների ներ դրման 
անբաժանելի մասն է։ Սա ըն կե
րու թյան զարգացման, տեխ նո
լո գիական առաջընթացի, ար
տա դրո ղա կա նության աճի և 
ար դյու նավետ ռիսկերի կառավարման 
ին տե գրված մոտեցում է: 
Կայուն զարգացման հաշ վետ վու-
թյու նը ներկայացրեց ԶՊՄԿ Կայուն 
զար գաց ման գծով տնօ րեն Արմեն 
Ստե փան յանը։ Նա ընդգծեց, որ զե
կույցը պատ րաստվել է GRIի Կա յուն 
զար գաց ման ոլորտում հաշ վետ վո
ղա կա նության ստանդարտների և 
Կայուն զարգացման ոլորտում հաշ
վառ ման չափանիշների խորհրդի 
(SASB) կայուն զարգացման մասին 
հրապարակման սկզբունքներին և 
մոտեցումներին հա մա պա տասխան։ 
Զեկույցը ներ կա յացնում է Հա յաս
տանի ու ըն կե րու թյան հա րակից 
հա մայնքների տնտե սական և սո
ցի ալա կան կյանքում Ընկերության 
ներդրումը և մանրամասնում է նրա 
գործունեության բնապահպանական 
և սոցիալական բա ղա դրիչները։
Հաշ վետ վութան մեջ առանձնաց ված 
են 2023 թվականին ընկերության 
ձեռքբերումները՝ կայուն զար գաց ման 
ոլորտում։ Արմեն Ստե փան յանը նշեց, 
որ առաջընթաց է գրանց վել աշ խա
տան քի ան վտան գու թյան և առող
ջու թյան ոլորտ նե րում, ներդրվել են 
աշ խա տա վայրում անվտանգության 
և առող ջու թյան պահ պան ման 
մա կար դա կի բարձրացմանն 
ուղ ղված նոր ընթացակարգեր՝ 
մի ջազ գա յին լավագույն փոր
ձին հա մա պա տասխան։ 
Նշվեց նաև, որ ընկե րու թյան կա
ռա վարման ըն թա ցա կար գերում 
ավե լացել են նոր կանոնակարգեր 
ու քա ղա քա կա նու թյուն ներ՝ վար
վե ցո ղության կա նոն նե
րից մինչև սո ցի ալական, 
առողջության և ան վտան

Երևան, 6 դեկտեմբերի. Հա յաս տանի հանքագործների և 
մետալուրգների միության նախաձեռնությամբ կազ մա կերպ ված 
միջոցառման ընթացքում Զանգեզուրի պղնձամոլիբդենային 
կոմ բի նատը ներկայացրեց իր կա յուն զարգացման հեր թա կան, 
անընդմեջ 3-րդ հաշ վետ վությունը, որն ամփոփում է նախորդ՝ 
2023 թվականի գործունեությունը, ընդգրկում է ընթացիկ 
տարվա որոշ տվյալներ, ինչպես նաեւ տեղե կատ վություն՝ 
առաջիկա տա րի ների թիրախների եւ անե լիքների վերաբերյալ։ 

ԶՊՄԿ-ն հրապարակեց 
կայուն զարգացման  
3-րդ հաշվետվությունը

Սքանավորիր 
QR կոդը, դիտի'ր 
զեկույցի վերաբերյալ 
տեսանյութը
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ՀՀ ՀՆԱ-Ն ԸՍՏ ՄԱՐԶԵՐԻ (ԱՌԱՆՑ 
ԵՐԵՎԱՆ), ՄԼՐԴ ԴՐԱՄ, 2022Թ.
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վեր լուծության, Հայաստանի ար
դյու նա բերության ավելի քան մեկ 
քա ռոր դը հիմնված է հան քա գոր ծու
թյան վրա։ Սյու նիքը, որտեղ գոր ծում 
է ԶՊՄԿն՝ ամե նա խո շոր հան քար
դյու նաբերական ընկերությունը, 
Հա յաս տանի ամենահարուստ մարզն 
է, որն իր փոքր բնակչությամբ, 
ապա հովում է մեծ տնտեսական 
ար դյունք։ Ըստ վերլուծության, 
աղ քա տության միջին ցուցանիշը 
հան րա պետության մասշտաբով 
կազ մում է 23%, ամենաբարձր մա
կար դա կը արձանագրվել է Շիրակի 
մար զում ՝ 43,1%, իսկ Սյունիքի մար զի 
աղքատության ցուցանիշը ամե նա
ցածրն է՝ ընդամենը 7%։ 

ՀԱՅԱՍՏԱՆԻ ԱՐԴՅՈՒՆԱԲԵՐՈՒԹՅԱՆ ԱՎԵԼԻ ՔԱՆ 25%-Ը 
ՀԻՄՆՎԱԾ Է ՀԱՆ ՔԱՐԴՅՈՒՆԱԲԵՐՈՒ ԹՅԱՆ ՎՐԱ, 2014-2024/9ԹԹ.

ՀՀ ԱՂՔԱՏՈՒԹՅԱՆ 
ՄԱԿԱՐԴԱԿՆ ԸՍՏ 
ՄԱՐԶԵՐԻ, 2023Թ.
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Մետաղական հանքարդյունա
բերություն, մլրդ դրամ

Այլ ոչ մետաղ. հանք. արտ. տեսակ
ների արտադրություն, մլրդ դրամ

Ոչ մետաղական հան քար
դյունա բեր., մլրդ դրամ

Մասնաբաժինը  
արդյունաբերությունում, %

Շիրակ

Արագածոտն

Լոռի

ք. Երևան

Կոտայք

Միջին ՀՀ

Արմավիր

Արարատ

Վայոց Ձոր

Գեղարքունիք

Տավուշ

Սյունիքի մար զի աղքատության 
ցուցանիշը 
ամենացածրն է

43.1%

37.2%

35.4%

30.9%

30.3%

25.9%

23.7%

23.2%

17.9%

14.2%

9.2%

7.0%

գության, հակակոռուպցիոն, 
մարդու իրավունքների 
ոլորտներին առնչվող։ 

Նորացված ընթացակար գեր և 
քաղաքականություններ են մշակվել 
նաև բնապահպանական, կլիմայի 
փոփոխության, կեն սա բազ մա զա նու
թյան կա ռա վար ման ոլորտներում։
Գնումների ընթացակարգերում ևս 
ներդվում է միջազգային առաջատար 
փորձը՝ արդյունավետությունը 
և հաշ վետ վողականությունը 
բարձրացնելու նպատակով։
Միջոցառման ընթացքում ներ կա
յացվեց «Բրեվիս» ընկերության 
իրա կանացրած սոցիոլոգիական 
հե տազոտությունը՝ Հայաստանի 
ամ բողջ տարածքում հեռախոսային 
հարց ման, իսկ Սյունիքի մարզում ՝ 
«դեմ առ դեմ» ձևաչափերով։ Ըստ 
հարցման, Հայաստանի Հան րա պե
տու թյունում հարցվածների մե ծա
մաս նությունը՝ 77%ը, կարծում է, որ 
կարելի է ունենալ միաժամանակ 
և՛ հանքարդյունաբերություն, և՛ 
մա քուր բնություն ու զարգացած 
տնտե սություն։ Սյունիքի մարզում 
հարցվածների մեծամասնությունը՝ 
69.8%ը նույնպես այդ կարծիքին 
են, ընդ որում այս միտքը 
հիմնականում ընդունելի են 
համարել 3145 տարեկան, 
բարձրագույն կրթություն ունեցող, 
քաղաքաբնակ հարցվողները։ 
«Հանքարդյունաբերության դերը 
Հա յաս տանի տնտեսությունում. Սյու
նի քի մարզի և ԶՊՄԿի ֆենոմենը» 
հետազոտությունը ներկայացրեց 
«Modex Advisory» ընկերության 
ղե կա վար Հայկազ Ֆանյանը։ Ըստ 
ման րամասն սոցիալտնտեսական 
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1000 խոշոր հարկ վճարողների 
կողմից 2024 թ. հունվար
սեպտեմբեր ամիսների 

ընթացքում պետական բյուջե 
ընդհանուր առմամբ վճարվել է ավելի 
քան 1 տրիլիոն 323 միլիարդ 205 
միլիոն դրամ: Հարկային մարմին 
կատարված վճարումների գումարը 
կազմել է ավելի քան 1 տրիլիոն 
95 միլիարդ 131 միլիոն դրամ, իսկ 
մաքսային մարմին կատարված 
վճարումների գումարը՝ ավելի քան 
228 միլիարդ 74 միլիոն դրամ։
«Զանգեզուրի պղնձամոլիբդենային 
կոմբինատ»ը 9 ամսվա կտրվածքով 
վճարել է մոտ 83,7 մլրդ դրամի 
հարկ: Այս ցուցանիշը մոտ 31,3 մլրդ 
դրամով կամ շուրջ 37 տոկոսով 
ավելի է, քան անցած տարվա 
նույն ժամանակահատվածի 
ցուցանիշները: ԶՊՄԿն 
արդեն գերազանցել է ամբողջ 
2023թ. ընթացքում իր կողմից 
վճարված հարկերի տարեկան 
ցուցանիշը (70,8 մլրդ դրամ)։
ԶՊՄԿն մոտ 34 մլրդ դրամով ավելի 
հարկ է վճարել, քան ցանկի 2րդ 
տեղում գտնվող ընկերությունը:
 

ԶՊՄԿ-ն կրկին 
առաջինն է 1000 խոշոր 
հարկատուների ցուցակում

ԶՊՄԿ-Ն ՀԱՐԿԱՏՈՒՆԵՐԻ
ՑԱՆԿՈՒՄ

2024թ.
3-րդ 
եռամսյակ
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Որքանով եք գոհ Սյունիքի մարզի 
սոցիալ-տնտեսական վիճակից

Սյունիքի մարզում հարցվածների 
81.6%ը գոհ է մարզի սոցիալ
տնտեսական կյանքից։ 
Գոհունակությունը բարձր է 18
30 տարեկան, բարձրագույն 
և բարձր կրթություն ունեցող 
քաղաքաբնակ և բարձր եկամուտ 
ունեցող հարցվողների շրջանում։ 
Ընդհանրապես գոհ չեն կամ ավելի 
շուտ գոհ չեն հարցվածների 18.4%ը։
 

Ձեր քաղաքը/գյուղը զարգանում 
է ճի՞շտ, թե՞ սխալ ուղղությամբ
Սյունիքում hարցվածների հիմնական 
մասը՝ 79.3%ը, նշել է, որ իրենց 
քաղաքը, գյուղը զարգանում է ճիշտ 
ուղղությամբ։ Ցուցանիշը բարձր է 
1830 տարեկան, քաղաքաբնակ 
և միջին եկամուտ ունեցող 
հարցվողների շրջանում։ Իսկ 
միանշանակ սխալ ուղղությամբ 
կամ ավելի շուտ սխալ ուղղությամբ 
զարգացման գնալու կարծիքին 
են հարցվածների 11.5 տոկոսը:

ՍՈՑԻՈԼՈԳԻԱԿԱՆ ՀԵՏԱԶՈՏՈՒԹՅՈՒՆ.
Հարցման մասնակիցների 77 %ը կարծում 
է, որ հնարավոր է միաժամանակ ունենալ 
և՛ հանքարդյունաբերություն, և՛ մաքուր 
բնություն, և՛ զարգացած տնտեսություն

Դեմ առ դեմ և հեռախոսային 
հարցումների արդյունքների 
ներկայացում

Ո ՞րքանով եք հետաքրքրվում 
Սյունիքի մարզում 
հանքարդյունաբերական 
ընկերությունների 
գործունեությամբ

Սյունիքի մարզի 
հանքարդյունաբերական 
ընկերությունների գործունեությամբ 
հետաքրքրված է Սյունիքում 
հարցվողների 57.4%ը. 
հետաքրքրվածությունն ավելի մեծ 
է արական սեռի, 3145 տարեկան, 
բարձրագույն կրթություն ունեցող, 
քաղաքաբնակ և բարձր եկամուտ 
ունեցող հարցվողների շրջանում։

Ի՞նչ տնտեսական ազդեցություն 
ունի հանքարդյունաբերությունը 

Ձեր քաղաքի, գյուղի 
տնտեսական վիճակի վրա

Սյունիքում հարցվողների 
հիմնական մասը՝ 71.9%ը, 
հանքարդյունաբերության 
ազդեցությունն իրենց քաղաքի, 
գյուղի տնտեսական վիճակի 
վրա գնահատել է դրական, 
այն բարձր է 3145 տարեկան, 
բարձրագույն կրթություն ունեցող, 
քաղաքաբնակ և բարձր եկամուտ 
ունեցող հարցվածների շրջանում։ 
Միանշանակ բացասական 
և ավելի շուտ բացասական 
են գնահատել հարցվածների 
16.8 տոկոսը, իսկ դժվարացել է 
պատասխանել` 6.2 տոկոսը։ 
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Ի՞նչ տնտեսական ազդեցություն 
ունի հանքարդյունաբերությունը 
Սյունիքի մարզի տնտեսական 
վիճակի վրա

Սյունիքում հարցվողների 78.15%
ը հանքարդյունաբերության 
ազդեցությունը մարզի տնտեսական 
վիճակի վրա գնահատել է դրական։ 
Այդ կարծիքին են հիմնականում 3145 
տարեկան, միջին մասնագիտական 
կրթություն ունեցող, քաղաքաբնակ 
հարցվածները։ Ընդ որում ՝ 
միանշանակ բացասական 
վերաբերմունք ունի հարցվածների 
3%ը, իսկ 9.4%ը՝ ավելի շատ 
գոհ են, քան դժգոհ են։ 

Ի՞նչ եք կարծում ՝ հնարավո՞ր 
է միաժամանակ ունենալ և 
հանքարդյունաբերություն, և 
մաքուր բնություն, և զարգացած 
տնտեսություն Հայաստանում

Հայաստանի Հանրապետությունում 
հարցվածների մեծամասնությունը՝ 
77%ը, կարծում է, որ կարելի է 
ունենալ և՛ հանքարդյունաբերություն, 
և՛ մաքուր բնություն, և՛ 
զարգացած տնտեսություն։ 
Իսկ Սյունիքի մարզում հարցվածների 
մեծամասնությունը՝ 69.8%ը, 
կարծում է, որ կարելի է ունենալ 
և՛ հանքարդյունաբերություն, և՛ 
մաքուր բնություն, և՛ զարգացած 
տնտեսություն։ Այս միտքը 
համեմատաբար ավելի ընդունելի 
են համարել արական սեռի 31
45 տարեկան, բարձրագույն 
կրթություն ունեցող, քաղաքաբնակ 
հարցվողները։ Իսկ ընդհանրապես 
հնարավոր և ավելի շուտ հնարավոր 
չեն համարել հարցվածների 
15.1ական տոկոսը։ 

Կա կարծիք, որ եթե 
Սյունիքի մարզում չլինի 
հանքարդյունաբերությունը, 
ապա մարզից բնակչության 
արտագաղթը կաճի։ Ո ՞րքանով 
եք համաձայն այդ մտքի հետ։

Սյունիքի մարզում հարցվածների 
մեծամասնությունը՝ 88.4%ը, 
կարծում է, որ, եթե Սյունիքում չլինի 
հանքարդյունաբերությունը, ապա 
մարզից բնակչության արտագաղթը 
կաճի։ Ընդհանրապես համաձայն 
չեն կամ ավելի շուտ համաձայն 
չեն հարցվածների 11.6 տոկոսը։ 

Ձեր կարծիքով ի՞նչ ուղղությամբ 
պետք է Սյունիքում զարգացնել 
հանքարդյունաբերությունը։

Սյունիքում հարցվողների 
46.1%ի կարծիքով, ըստ 
անհրաժեշտության, պետք է 
ընդլայնել հանքարդյունաբերությունը, 
իսկ 35.4%ը կարծում է, որ 
հանքարդյունաբերությունը 
պետք է պահել նույնը։ Որոշ 
չափով կրճատման կողմնակից է 
հարցվածների 16.7 տոկոսը, իսկ 
լիովին վերացման՝ 1.8 տոկոսը։

Վերջին մեկ տարվա 
ընթացքում լսե՞լ եք որևէ 
հանքարդյունաբերական 
ընկերության կատարած 
բարեգործության կամ 
սոցիալական ծրագրի մասին

Սյունիքի մարզի հարցվողների 
75%ը վերջին մեկ տարվա 
ընթացքում առնվազն մեկ անգամ 
լսել է որևէ հանքարդյունաբերական 
ընկերության կողմից կատարած 
բարեգործական կամ սոցիալական 
ծրագրի մասին։ Ավելի շատ 
տեղեկացված են իգական սեռի, 
61 և ավել տարիքի, միջնակարգ 
և ցածր կրթություն ունեցող, 
գյուղաբնակ և ցածր եկամուտ ունեցող 
հարցվածները։ Իսկ ընդհանրապես 
չի լսել հարցվածների 25 տոկոսը։

Որոնք են 
հանքարդյունաբերության 
վերաբերյալ վստահելի 
տեղեկության աղբյուրները

Սյու նի քում հար ցվող նե րը, որպես հան
քար դյու նա բե րու թյան վե րա բեր յալ 
վստա հելի աղ բյուր, նշել են քա ղա
քա պե տա րա նը, գյու ղա պե տա րա նը՝ 
66.2%, գոր ծըն կեր նե րը՝ 6%, իսկ ավե լի 
ցածր վստա հե լի ության մա կար դակ 
ունեն բնա պահ պա նա կան կայ քե
րը և հե ռուս տա տե սու թյու նը՝ հա
մա պա տաս խա նա բար՝ 45%55%։
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Շրջայցից հետո 
հյուրերը կիս
վել են տպա

վ ո  ր ո ւ  թ յ ո ւ ն  ն ե  ր ո վ ՝ 
բարձր գնահատելով 
հան  քա վայրում առ կա 
տեխնիկական ու ան
վտանգային չա փա նիշ
ները՝ դրանք գնահատելով 
մի ջազ գա յին ստանդարտներին 
հա մա պա տաս խան։ 
Իրանի ԱԳՆ քաղաքական և մի
ջազ գային հետազոտությունների 
կեն տրոնի Եվրասիայի ուսում նա սի
րությունների բաժնի ղեկավար Ալի 
Բեման Էղբալիզարչը, ան դրա դառ

նալով Ադրբեջանի կեղծ 
թեզերին, թե իբր ԶՄՊԿն 

չի հետևում բնապահպանական 
նորմերին՝ ընդ հուպ աղտոտելով 
Արաքս գետը, նշեց, որ այն, ինչ իրենք 
տեսել են կոմ բի նա տի տարածքում 
կատարած շրջայցի ընթացքում, ցույց 
է տալիս, որ որևէ լուրջ խնդիր չկա։ 
«Այն, ինչ այստեղ մեզ ներկայացվեց, 
ցույց է տալիս, որ ըն կե րությունը 
պահ պա նում է մի ջազգային բոլոր 
ստանդարտներն ու  նորմերը։ 
Կարծում եմ, որ որևէ լուրջ խնդիր 
չկա»,– նշեց նա։
Թեհրանի ATU (Allameh Tabataba) 
հա մալսարանի դասախոս, մի ջազ
գայ նագետ Էհսան Մովահեդիանն 
էլ ընդգծեց, որ մինչև այցելությունն 
արդեն լսել էին, որ հանքավայրում բնա
պահպանական բոլոր նորմերը պահ
պան վում են, իսկ այցը հաստատեց 
դրա իսկությունը։ «Բնականաբար, երբ 
անձամբ այցելում և տեղում տեսնում 
ենք, թե ինչպես է արդյունահանու մից 
հետո հանքաքարը տեղափոխվում 
գործարանային հատված, հաս կա-
նում ենք, որ շատ բարձր նոր մե րով ու 
ստան դարտ նե րով է աշ խա տում կոմ-
բինատը։ Բնա կա նա բար, ապա հո-

Հանրային կապերի և տե ղե կատ վու թյան կենտրոնի «Օրբելի» 
կենտրոնի կողմից, նոյեմբերի 5-7-ը Կապանում կազմակերպված 
«Հայաստան-Իրան. Համագործակցություն և հե ռա նկար ներ» 
խորագրով փորձագիտական եռօրյա աշխատաժողովի շրջա-
նակ նե րում իրանցի փորձագետները շրջայց են կատարել 
Զանգեզուրի պղնձամոլիբդենային կոմբինատում, ծանոթացել 
արդյունաբերական ողջ ցիկլին, շրջել բացահանքում, 
հանքաքարի խոշոր ջարդման տե ղա մա սում։ 

Իրանցի փորձագետները 
բարձր գնահատեցին 
ԶՊՄԿ-ի տեխնիկական և 
անվտանգային չափանիշները

Սքանավորիր QR կոդը, 
դիտիր տեսանյութը 
իրանցի փոր ձա գետ
ների այցի մասին
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վու թյան բոլոր միջոցները ևս կի րառ-
ված են։ Ադրբե ջա նը, իմ կարծիքով, 
այդպես է ասում, որովհետև օգտվում 
է Ողջի գետի ջրից՝ Ֆիզուլիի բնա-
կիչ ներին ջուր մատակարարելու 
հա մար։ Այդ դեպքում հարց է առա-
ջա նում ՝ ինչո՞ւ են իրենք հենց այդ 
ջուրն օգտագործում։ Եթե նույնիսկ 
ենթադրենք, որ այստեղ ար դյու-
նա հանվող մոլիբդենն աղտոտում է 
այդ ջուրը, ապա, կարծում եմ, նման 
հարցերի համար կարելի է լուծում 
գտնել։ Օրինակ՝ Հայաստանն ու 
Իրանն իրենց որոշ հանքերի հար ցով 
նմանատիպ խնդիրներ ունենում են և 
երկխոսության են նստում, քննարկում 
և ինչ-որ լուծում գտնում»,– ասաց նա։

Էհսան Մովահեդիանի համոզմամբ՝ 
եթե Ադրբեջանն իրոք ցանկանում 
է այդ հարցի լուծումը գտնել , ապա 
Իրա նի օրինակով կարող էր երկ խո
սու թյան նստել Հայաստանի հետ և 
առանց խնդիրն ուռճացնելու լու ծում 
տալ։ «Ադրբեջանը, կարծես, ուրիշ 
նպա տակ ներ է հետապնդում։ Պետք 
է Ադրբեջանին զգուշացնել, որ շատ 
բան է փոխվել, և ինքը շատ սխալներ 
է թույլ տալիս, օրինակ՝ Կապանի 
օդա  նա վակայանի վրա կրակելը, ին-
չը միջազգային իրավունքներին չի 
հա  մա պատասխանում»,–ընդ հան րա
ցրեց Մովահեդիանը։ 
ԶՊՄԿ լրատվության և հա սա րա
կու թյան հետ կա պերի բաժնի պետ 

Արայիկ Մար  գարյանը հա   վաս տի
ացրեց, որ կոմբինատն աշ խատում է 
բնա պահ պա նա կան բոլոր նորմերի 
պահ պան մամբ։ 

«Ներդրումներ են ար վում 
բո լոր ուղ ղու  թյուն նե րով . 
փո շու կա ռա վար ման ծրա-
գրով ներ դրում եր են արվել 
և նոր սար քա վո րում եր ձեռք 
բերվել , որը շարունակվելու 
է նաև հաջորդ տարի։ Էկո-
լո գիական խնդիրն, ինչ-
պես միշտ, Ադրբեջանը 
չա փա զան ցնում է։ Եթե 
Ըն կե րությունն այն պիսի 
ազ դե ցություն է ունենում 
բնու թյան վրա, ինչ պես ներ-
կա յաց վում է հա րևան եր կրի 
կող մից, այստեղ պետք է առ-
նվազն անապատ տես նե ինք, 
ան բնակ տարածք։ Բայց, 
ինչ պես տես նում եք, ամե-
նա ան տա ռա շատ տա րածքը 
Սյունիքի մարզն է, հատ կա-
պես՝ Կապան-Քա ջա րան ճա-

նա պար հա հատ վածը։ Մարդու ցան-
կա ցած գործունեություն, իհարկե, 
բնության վրա բեռ է։ Հաս կա նալի է, 
որ հան քար դյու նա բե րու թյունն ինչ-
որ առումով ազդեցություն է ունենում 
բնու թյան վրա, բայց այդ ազ դե ցու-
թյունը մեղ մելու ուղ ղու թյամբ ըն կե-
րու թյունն անասելի աշ խա տանք է 
տանում։ 
Հիմա պոչամբարի կա ռա վար ման 
աշ խա տանք ներում նոր տեխ նո լո գի-
աներ են ներդրվում ՝ սկսած սեյս միկ 
ան վտան գությունից, մին չև մե տե ո-
կան խատեսումերի ազ դե ցու թյունը 
բնու թյան վրա ստուգելու համար»,– 
պարզաբանեց նա։
 

«Ադրբեջանը, կարծես, ուրիշ 
նպա տակ ներ է հետապնդում։ 
Պետք է Ադրբեջանին 
զգուշացնել, որ շատ բան 
է փոխվել, և ինքը շատ 
սխալներ է թույլ տալիս, 
օրինակ՝ Կապանի օդա  նա
վակայանի վրա կրակելը, ին չը 
միջազգային իրավունքներին 
չի հա  մա պատասխանում»,–
ընդ հան րա ցրեց Մովահեդիանը
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Արդյունաբերական 
քաղաքներ

ՍՈՍ ՋԱՆԻԲԵԿՅԱՆ

Սքանավորիր QR կոդը,  
դիտիր «Հատուկ գործ»  
հաղոր դումը՝  
Սոս Ջանիբեկյանի 
մասնակցությամբ

Հանրային հեռուստա ընկե-
րության «Հատուկ գործ» 

հա ղորդման թո ղար կում-
նե րից մեկը նվիրված էր 

Սյունիքում գործող ար-
դյու նա բե րական ամբողջ 

համալիրին՝ ստեղծման 
պատմությանը, գործող 
ձեռ նար կություններին և 

հան քար դյու նաբերության 
կա րևորությանը մար-

զի կյանքում։

Պատմական ակնարկ 

Զանգեզուրը օգտակար հա
նա ծո ներով ամենահարուստ 
տա րա ծա շրջանն է, մե տա ղա

մշակման բնօրրաններից մեկը։ 20
րդ դարասկզբին Զանգեզուրի հան
քա տերերը հինականում հայեր էին, 
հույներ, իսկ հիմնական մասը կա ռա
վարում էին ֆրանսիացի ձեռ նար կա
տերերը։ Ղափանի տարածաշրջանի 
բնակիչները հիմնականում աշխա
տում էին հանքերում, որտեղ ան
մարդ կային պայմաններ էին, տա ժա
նակիր էր հատ կա պես հանքաքար 
տեղափոխող և օրական մի քանի 
անգամ հան քա խորշ իջնող և այն տե
ղից ջուր հանող բան վորների գործը։ 
1917թ. ռուսական կայսրությունում 
տեղի ունեցած հեղափոխության 
հետևանքով ստեղծված աշ խար հա

 Լ
ու

սա
նկ

ա
րը

՝ Ն
վե

ր 
Զ

ել
յա

յի
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քա ղա քա կան իրավիճակով պայ մա
նա վորված Զանգեզուրի հանքերը 
փակ վեցին։ Միայն խորհրդային կար
գերի հաստատումից հետո սկսվեց 
պղնձամոլիբդենային արդյու նա բե
րու թյան վերականգնումը և զար գա
ցումը։ Աճեց արտադրանքի ծավալը, 
բարձրացավ հանրապետության 
հարավի՝ Ղափանի տարածաշրջանի 
տնտեսական նշանակությունը։ Մեկ
նար կե ցին Ղափանի պղնձահանքե րի 
վերականգնման աշխատանքերը։

Հանքարդյունաբերության 
սկզբնավորումը Կապանում
Կապանի բնակչությունը երբեք միա

տարր չի եղել , օրինակ՝ կար հրեա նե
րի թաղամաս։ 1850ականներին նոր 
բնա կա վայր է կառուցվում ՝ հաշ վի 
առ նե լով հանքերի տե ղա կա յու մը։ Ու 
եթե 1831թ. Կապանում 196 մարդ էր 
ապրում, ապա 19րդ դարավերջին 
բնակչության թվաքանակը 2000
ից ավելի էր։ 1924թ., երբ Թբիլիսիից 
հանձնաժողով էր ժամանել Կապան՝ 
ուսումնասիրություններ կատարելու, 
պղնձի պահանջարկը երկրում այն
քան մեծ էր, որ դեռևս հանքերը չվե րա
կան գնած, գործարկեցին ձու լա րա նը: 
Հանքարդյունաբերության զար գաց
ման հետ Կապանում մեծանում էր 
նաև բնակչության թիվը՝ 1926թ. այն 
հասել էր շուրջ 3000ի։ Իսկ 20րդ դա
րա վերջին այստեղ ապրում էր շուրջ 
40 հազար մարդ։ 

Հանքարդյունաբերությունը 
Քաջարանում

Քաջարանում և Ագարակում հայտ նա
բերված պղնձա մո լիբ դե նային հան
քա վայրերի ար դյու նա բե րա կան նշա
նա կու թյունը հաշ վի առնելով՝ որոշվեց 
կառուցել Քաջարանի պղնձա մո լիբ
դե նային կոմբինատը։ Նորակառույց 
կոմբինատում կոլեկտիվը բազմազգ 
էր, քանի որ այստեղ եկել էին աշ խա
տելու միութենական տարբեր հան
րա պե տու թյուն ներից՝ ռուսներ, ուկ րա
ինացիներ, բելառուսներ, վրա ցի ներ, 
թաթարներ, ղազախներ, չե խեր, 
սլովակներ, ռումինացիներ և լեհեր։ 
1952թ. կոմբինատն արդեն կա նո
նա վոր գործում էր՝ օրական 3000 
տոն նա հանքաքարի վե րա
մշակ ման հզո րու թյամբ։ 1960
70ական թթ. կոմ բի նա տի մի

Աջափնյակ թաղամասը 1960
ական թվականների սկզբին
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ջոց նե րով կա ռուց ված բարձր լեռնային 
քաղաքը վերածվեց հան րա պե տու
թյան գունավոր մե տա լուր գի այի 
կենտրոնի, որի բնակ չու թյու նը երբեմն 
հասել է մինչև 17 հազար մարդու։ 
Սակայն, 1968թ. եր կրա շարժը մեծ 
վնաս է հասցնում լեռ նա գործների 
քաղաքին։ ԽՍՀՄ ղեկավարությունը 
խնդիր դրեց արագ վերականգնել 
քա ղա քը։ Շուտով Քաջարանը վե
րած վեց շին հրա պա րա կի և կա ռուց
վե ցին բնակելի տներ։ 1977թ. ԽՍՀՄ 
գունավոր մետալուրգիայի նա խա րա
րությունը որոշեց միավորել Ղա փա
նի պղնձահանքային ձուլարանը և 
արդեն բարձր շահութաբերությամբ 
աշխատող Քաջարանի պղնձա մո լիբ
դե նային կոմբինատը: Կազմավորվեց 
Զանգեզուրի պղնձամոլիբդենային 
կոմբինատը: 

Ճգնաժամային տարիներ
1990ականների էներգետիկ ճգնա ժա
մը, տնտեսական վիճակը և եր կա թու
ղա յին շրջափակումը ծանր հե տևանք 
ունեցան կոմբինատի բնա կանոն 
գոր ծու նե ության վրա՝ ան հնարին 
էր դառ նում նյու թա տեխ նի կա կան 
մա տա կա րա րումը և պատ րաստի 
ար տա դ րան քի ար տա հա նու մը։ 
Էլեկ տա էներ գիայի ան բա վա րար մա
տա  կա րա րումը և վառե լիքի պա կա սը 
լուրջ դժվարություն ներ էին առա ջաց
նում։ 19911993թթ. ձեռնարկությունն 
աշխատեց ար տա դրա կան հզո րու
թյուն ների չնչին ծա վալով՝ էլեկ տրա
էներ գիայի ան բա վա րա րու  թյան 
պատ ճառով՝ հաճախ հարկադիր 
պա րա պուր դի մատնված։ Երկրում 
սկս վել էր նաև ձեռնարկություն նե րի 
սե փա կանաշնորհման գործընթացը։ 
Այդ տարիներին թալանվում էր 
երկրի արդյունաբերական ձեռ
նար կու թյուն նե րի մեծ մասը, այդ 
թվում ՝ թանկարժեք հաստոցներով 
և տեխնիկայով հա գե ցած գոր ծա
րանները։ 

Զանգեզուրի պղնձամոլիբդենային 
կոմ բինատը հաջողվեց փրկել թա
լանից և կործանումից։ Մարդիկ 
սե փա կան նախաձեռնու թյամբ 
հեր թա փոխ էին սահմանել այն պահ
պա նե լու համար։ Պարապուրդի ըն
թաց քում կոմբինատի հանդեպ կո

լեկ տիվի նման հոգատարությունը 
այն փրկեց կազմաքանդումից և 
երկու տարի անց, ընդամենը մեկ շա
բա թում հնարավոր եղավ կրկին վե
րա գոր ծար կել այն։ Թեև փլուզվել էր 
խորհրդային պլանային համակարգը 
և տնտեսական կապերն այլևս չէին 

Աշխատանքային 
առօրյան բաց 

հանքում, 1960
ական թթ.

 Լուսանկարը՝ 
Նվեր Զելյայի
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գործում, բայց երկրի քայքայված 
տնտեության համար Զանգեզուրի 
պղնձամոլիբդենային կոմբինատի 
կեն սական նշանակությունն այնքան 
ակնհայտ էր, որ հաջողվեց այն ոտքի 
կան գնեցնել սեփական ուժերով։ 

Հանքարդյունաբերությունն 
Ագարակում
Ագարակը Սյունիքի արդյու նա բե րա
կան ոչ մեծ քաղաքներից է, գտնվում 
է Մեղրի համայնքում։ Ագարակը նույն
պես հանքարդյունաբերական քաղաք 
է, որը հայտնի է գունավոր մետաղ ների 
ար դյունահանմամբ։ Բնակչության 
գերակշռող մասն աշխատում է Ագա
րակի պղնձամոլիբդենային կոմ բի նա
տում։ 
Մեղրու շրջանի Ագարակ բնա կա վայ
րում 1831թ. ապրում էր ըն դա մե նը 22 
մարդ, 1853թ. այս տա րած քում հայտ
նա բերվում է պղնձամոլիբդենային 
հան քավայր և արդեն 1900ականների 

սկզբին բնակչության թիվը հաս նում է 
200ի։ 
1958թ. բացվում է պղնձամոլիբդե նա
յին կոմբինատը, որն իր մեջ ներառում 
էր քարհանքը և հարստացման գոր
ծա րանը։ 1963ին հանքը սկսում 
են շա հա գործել բաց եղանակով , 
իսկ հան քանյութը հարստացվում 
է Ագարակի պղնձամոլիբդենային 
կոմ բի նատի հարստացուցիչ ֆաբ
րի կա յում։ 1970ականների վեր
ջին պղնձա մո լ իբ դե նա յին կոմ
բի նա տի ընդ լայն մամբ գյուղում 
կա ռուց վե ցին նաև 3, 4 և 5 հարկանի 
տներ։ Աշխատողները և նրանց ըն
տա նիքները մոտակա գյուղերից էին։ 
Նրանք վերաբնակեցվեցին Ագա րա
կում։ Բնակչության թիվը հասնում էր 
4000ի։ 1990ականներին Ագարակը 
ստացավ քաղաքի կարգավիճակ։ 
1990ականների հարկադիր պա րա
պուր դից հետո 2000ին Զանգեզու րի 
պղնձամոլիբդենային կոմբինատի 

հետ համագործակցութան հու շա
գիր ստորագրվեց և հա մա տեղ 
ջան քե րով Ագարակի պղնձա մո
լիբ դե նային հանքավայրը կրկին 
շա հա գործվեց։ Բարելավվեց հան
քա քա րի որակը, ստեղծվեցին նոր աշ
խատատեղեր, մարդիկ սկսեցին կա
նոնավոր աշխատավարձ ստա նալ։ 
Այդ ժամանակ Ագարակի պղնձա
մո լիբ դե նայինում աշխատում էր 900 
հանքագործ։ 
Ագարակն այսօր համարվում է հան
քար դյունաբերողների քաղաք և գու
նավոր մետալուրգիայի կենտրոն։ Ունի 
նաև ռազմավարական մեծ նշա նա
կություն, քանի որ Հայաստանի ամե
նահարավային բնակավայրն է, երկրի 
հարավային դարպասը: Այստեղ են 
գտնվում Հայաստան  Իրան սահ
մանային և մաքսային կետերը:  

Զարմանահրաշ 
ճոպանուղին, 1960
ական թթ. վերջեր

Տեսարան քաղաքի կենտրոնից, 
1960ական թթ.
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2022 թվականին կոմբինատի 
եր կու մանկապարտեզները 
միա վոր վեցին, քանզի Քա

ջա րան քաղաքի Տերյան փո ղո
ցում գտնվող Մանկության մո
լո րակ ման կա պար տեզի շենքը 
հիմն ա նո րոգ ման կարիք ուներ:
Այժմ միավորված 164 նա
խադպրոցական տարիքի սաներ 
ունեն և հույս ունեն, որ 2025թ. 
ուսումնական տարին կդիմավորեն 
յուրաքանչյուրն իր շենքում:
Բոլորովին վերջերս երկու նա
խա կրթա րանների վարիչներն ու 
4 աշխատակիցներ մասնակցել 
են «Նախադպրոցական երե խա
յին ընդառաջ» եռօրյա համա
ժո ղո վին` կազմակերպված 
«Մասնավոր նախադպրոցական 
հաս տատությունների ասո ցի
ացի այի» կողմից, նախագահ` 
Նելլի Խաչատրյան:
– 200 մասնակից անդամեր, նոր 

մեթոդներ, նոր հնա րա վո րու-
թյուններ... Մանկավարժությունը 
նման է բժշկությանը, չկա նշաձող, 
որին հասնելով հասկանալի լինի` 
այլևս սովորելու բան չունես: 
Վերադարձել ենք նոր լից քե-
րով, լի ենք նորարարական գա-
ղա փար ներով,– նշում է ԶՊՄԿ 
«Գտնված երազ» նախակրթարանի 
վարիչ Նաիրա Գևորգյանը:
– Շատ հագեցած օրեր էին: Հար-
թա կը մասնավոր և պետական 
սեկտորի կառույցներին արդյու-
նավետ համագործակցության 
հնարավորություն տվեց,– ավե
լաց նում է ԶՊՄԿ «Մանկության 
մոլորակ» մանկապարտեզի  
վարիչ Ռուզաննա Առաքելյանը:

Համագործակցության եռանկյունի
Իհարկե, համաժողովի քննարկ
ման թե մա ներից էր նե րա
ռա  կան կրթությունը:

Այս մա սին հոգեբան Արաքս Իս րա յել
յանը հավելեց. «Մանկապարտեզից 
սկսած` կարևոր է, որ երեխան 
շրջապատ ձևավորի, առավել փոքր 
տարիքում կարողանա ինտեգրվել 
սոցիումին: Առաջնահերթություններից 
է` աշխատանքը ծնողի հետ, 
ծնող – մանկապարտեզ – 
երեխա համագործակցության 
եռանկյունու կազմավորումը:

Երաժշտության դերը, 
Ռեջիո մոտեցում 
Երաժշտության դասատու Լիանա 
Գրիգորյանը, մասնակցելով «ռեջիո» 
մոտեցման թեմայով համաժողովին, 
հաճելիորեն զարմացավ` 
հասկանալով, որ իրենք կիրառում 
են այդ մեթոոդը, հատկապես` 
երաժշտության դասերի ժամանակ: 
Ռեջիո մեթոդի էությունն 
է` տալ երեխային լայն 
ընտրության հնարավորություն, 
գիտելիքները մատուցել նաև ոչ 
ավանդական ճանապարհով, 

Մեր նախակրթարանները

ԶՊՄԿ երկու նախակրթարանները գործում են համա-
պա տաս խանաբար  1972 և 1990 թվականներից: 
Տասնամյակներ շարունակ սերունդներ են ճանապարհել 
դպրոց, ձևավորված ավանդույթներ ունեն, որոնք ոչ 
միայն կարողացել են պահել, այլև` կոմբինատի գործուն 
աջակցությամբ  քայլել են ժամանակին համահունչ:
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նախակրթարաններում ձևավորել 
առողջ մտածելակերպով սերունդներ:
Մեթոդը ծագել է Իտալիայի 
Ռեջիո Էմիլիա քաղաքում, 
մոտ 80 տարի առաջ, երկրորդ 
համաշխարհայինի ավարտից 
հետո, այժմ լայն տարածում է 
գտել ամբողջ աշխարհում:

Օտար լեզվի կարևորությունը
Մանկության մոլորակ 
մանկապարտեզի վարիչի 
տեղակալ Համեստ Ծատրյանը 
աշխատանքային գործունեությունը 
սկսել է որպես ռուսերեն լեզվի 
դաստիարակ: Կարոտում է 
դաստիարակի աշխատանքը, հիշում ՝ 
ինչպիսի եռանդով էր աշխատում:
– Օտար լեզվի իմացությունը, 
բոլորս գիտենք, որքան կարևոր 
է, փոքրիկները հեշտ և արագ 
են յուրացնում, իսկ առավել 
կարևոր է` ճիշտ դրված հիմքը:
Ավագ խմբում օտար լեզվով 
նախադասություններ են կազմում, 

երգեր երգում, վերցնում են այնքան, 
որքան տալիս ես: Եվ, միանշանակ, 
երեխայի ականջին օտար լեզուն 
սկսում է դուրեկան հնչել:

Մանկավարժի արժեհամակարգ
Որպես խոսնակ համաժողովին 
հանդես է եկել Անուշ Առաքելյանը, 
որը ներկայացրել է «մանկավարժի 
արժեհամակարգը» թեման: Նրա 
խոսքերով, արժեհամակարգը 
ձևավորում է վերաբերմունք, 
վարքագիծ, ազդում է որոշումների 
կայացման վրա։ Նա պատմեց, 
որ համաժողովից հետո կազմել 
են հարցաթերթ, որի օգնությամբ 
ուսումնասիրվել է Քաջարանի 
3 նախակրթարանների 33 
դաստիարակների սոցիալական և 
անհատական արժեհամակարգերը:
Հարցումը ցույց է տվել, որ նրանք 
առավել կարևորել են խաղաղությունը, 
ներդաշնակությունը, ընտանիքի 
և մտերիմների անվտանգությունը, 
արժանապատվությունը, 
հայրենասիրությունն ու 
ընկերասիրությունը, սոցիալական 
պատասխանատվությունը:
Որպես նվազ կարևոր արժեքներ 
հարցվողները դիտարկվել են 
իշխանությունը, նյութական 
ապահովվածությունը:
Փաստորեն, բոլորի համար 
մանկապարտեզում կարևոր է 
խաղաղ ու անվտանգ միջավայրը, 
վստահելի մթնոլորտը, որը 
կզգա և՛ ծնողը, և՛ երեխան:
Նախակրթարանների 
աշխատակիցները շնորհակալություն 
հայտնեցին ԶՊՄԿ ընկերության 
ուսումնական բաժնին, որի 
ջանքերով ապահովվել էր նրանց 
մասնակցությունը համաժողովին:

Լիլիթ Իսրայելյան
 Լուսանկարները՝ Նվեր Զելյայի
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Այն շահագործվում է ան մի ջա
պես ԶՊՄԿի հարստացուցիչ 
ֆա բրիկայից, մոտ 35 կմ եր

կա րությամբ, որտեղով անցնում են 
երկաթբետոնե խո ղո վա կաշարեր 
մո  տա վո րապես 10 ընդունիչներով , 
որոնց ընդհանուր երկարությունը 
կազ մում է 18 կիլոմետր: Հոսքերը խո
ղո վակաշարով տեղափոխվում են, և 
այնտեղ է կատարվում պոչանքի նստե
ցումը:
Պոչամբարային տնտեսության կա
ռա վար ման պատասխանատու գործն 
իր վրա վերցրած Մհեր Գևորգյանը 
բա ցա տրում է պոչամբարում կա
ռուց ված հսկա աշտարակի նպա
տա կը։ «Լեռնամետալուրգիական 
ինստիտուտի նախագծով կա ռուց-
ված ինը հարկանի շինությունը պո-
չամ բարների հուսալի երաշխավորն 
է: Աշտարակները կառուցվում են, 
որպեսզի պարզեցված ջուրը չմնա 
պոչամբարում, այլ հեռացվի, որ հե-
տա գայում վնաս չտա պոչամբարի 
կա յունությանը»,– նշել է ԶՊՄԿ պո
չամբարային տնտեսության պետը: 
Դեռևս խորհրդային տարիներից կոմ
բինատի պոչամբարային տնտե սու
թյան տարածքում իրականացվել են 
շի նա րա րական և հողաշինական 
բազ  մա թիվ միջոցառումներ:
«Սևահողը հա մար վում է Հայաստանի 
կա րևո րա գույն ռեսուրսներից մեկը։ 
Այս պո չամբարում, որ ստեղծվել է  

70-ական թվականներին, հենց առա-
ջին օրվանից սևահողը հանվում է և 
պահվում, իսկ ռեկուլտիվացիայի ժա-
մա նակ նույն հողը լցվում է հետ՝ իր 
տեղը։ Այսպիսով, շարունակում ենք 
խնայել ու պահպանել սևահողը, և 
այդպես կարվի միշտ», – տեղեկացրեց 
ԶՊՄԿ հատուկ ծրագրերի բաժնի ղե
կավարի տեղակալ Էմիլ Պետ րոս յա նը։
«2022-2023թթ. Արծվանիկի պո չամ-
բա րում, մի ջազ գա յին կազ մա կեր պու-
թյուն նե րի հետ հա մա տեղ, իրա կա-
նացրել ենք ռեկուլտիվացիոն շերտի 
ուսում նա սիրման և գնահատման 
աշ խա տանք ներ: Տեղադրվել են հա -
տուկ սար քա վո րումեր, որոնք մաս-
նագետների կող մից ամիսը մեկ ան-
գամ են թարկվում են մո նի թո րինգի, 
ուսումնասիրելով շերտի վի ճակը: 
Դրա հիման վրա մեզ տրա մա դրում 
են հաշվետվություն, ինչի հիման վրա 
իրականացնում ենք բնա պահ պա-
նական աշ խա տանք ներ»,– ընդգծել է 
ԶՊՄԿ պո չամ բարային տնտեսության 
բնա պահ պա նա կան աշխատանքների 
հա մա կարգող Վիգեն Փար սա դան
յանը:
Այսօր գործող խստագույն կար գա վո
րումներին համապատասխան՝ Շրջա
կա մի ջավայրի նախարարության հետ 
հա մագործակցելով, թիվ մեկ հար կա
տուն ձեռնարկում է բոլոր մի ջոցները 
շրջակա միջավայրի վրա ազ դե ցու
թյու նը հնարավորինս նվազեցնելու 
համար: 
«Ընթացիկ ամենօրյա բոլոր աշ խա-

Արծվանիկի պոչամբարում 
իրականացվում են 
բնապահպանական ծրագրեր 

Սյունիքի մարզի Կապան 
համայնքի Արծվանիկ 
բնակավայրում գտնվում է մոտ 
50 տարվա շահագործման 
պատմություն ունեցող 
Արծվանիկի պոչամբարը, 
որը հանրապետության 
առաջատար Զանգեզուրի 
պղնձամոլիբդենային 
կոմբինատի պոչամբարային 
տնտեսության մի մասն է: 

Սքանավորիր QR կոդը,  
դիտիր տեսանյութը 
Արծվանիկի մասին
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ՄՀԵՐ ԳԵՎՈՐԳՅԱՆ
ԶՊՄԿ պո չամբարային 
տնտեսության պետ

ԷՄԻԼ ՊԵՏ ՐՈՍ ՅԱ Ն
ԶՊՄԿ հատուկ ծրագրերի 
բաժնի ղե կավարի տեղակալ

ՎԻԳԵՆ ՓԱՐ ՍԱ ԴԱՆ ՅԱՆ
ԶՊՄԿ պո չամ բարային 
տնտեսության բնա պահ պա
նա կան աշխատանքների 
հա մա կարգող

տանքներին ներգրավված է բնա-
պահ պա նության մաս նա գետ, որը 
ամե նօրյա կար գով համակարգում 
է ողջ աշ խա տանք նե րը: Կան մի 
շարք մի ջազգային ուսում նա սի-
րու  թյուն ներ, որոնք հա մա պա-
տաս խանում են մի ջազ գային 
բո լոր ստան դարտ ներին և չա փո րո-
շիչ նե րին: Այսինքն, մենք ոչ մի այն 
չենք բավարարվում հա յաս տան յան 
պա հանջ ներին հա մա պա տաս խան 
մեր պարտավորությունները կա-
տա րելով , այլ ձգտում ենք հաս նել 
մի ջազ գային լավագույն փորձի կի-
րառ մանը, որի համար մեծ աշ խա-
տանք է կատարվում, և դեռ եր կար 
ժամանակ կպահանջվի այն իրա-
գոր ծելու համար»,– ասել է ԶՊՄԿ 
բնապահպանության բաժնի պետի 
ժամանակավոր պաշտոնակատար 

Արծվին Ծատրյանը: 
Պոչամբարի ծրագրերին զու գա հեռ 
իրականացվում են պրո գրե սիվ ռե
կու լ տի վացման աշ խա տանք ներ: 
1970ական նե րին ստեղ ծված պո
չամ բարում մինչև օրս ռե կուլ տի վա
ցի ան իրա կա նացվել է ավելի քան 
100 հեկտար տարածքում, որտեղից 
60ի վրա արդեն իսկ կա տարվել է 
ծառատունկ (շուրջ 15 հա զար ծառ է 
տնկվել): 
Պոչամբարների ռեկուլտիվացման 
փորձված ու արդյունավետ միջոցը 
կորնգաների ցանքն էր, որն անգամ 
ծովի մակարդակից 2010 մետր բար
ձրու թյան վրա ֆիլտրացիոն հզոր 
ու բնական հատկություններով է 
օժտված: Ունի շատ հզոր արմատա
յին համակարգ, որի շնորհիվ այն 
պաշտպանում է հողը էրոզիանե րից և 

սողանքներից: 
Մեկ տարի առաջ կոմբինատը ձեռք 
է բերել նոր սերնդի հզոր տվիչ ներ և 
մեծ սարքավորումներ: Դրանք տե
ղա դրվել են պոչամբարի բար ձրա
դիր հատվածներում։ Ամեն մի շարժ, 
թրթռում կամ ցնցում ՝ գեր զգա սար քա
վո րումները ար ձա նա գրում են՝ ապա
հովելով տե ղե կատ վության ան  ըն դհա
տությունը:
Պոչամբարային տնտեսությունում 
հեր թափոխով աշխատում է շուրջ 
191 մարդ: Այս թիմի հետ աշ խա տում 
է 123 հատուկ ծրագրերի մաս նա
գետ և 45 բնապահպան, որոնց նպա
տակն է նվազեցնել հնարավոր ազ
դեցությունները շրջակա մի ջա վայ րի 
վրա: 

Հերմինե Միքայելյան
 Լուսանկարները՝ Նվեր Զելյայի

ԱՐԾՎԻՆ ԾԱՏՐՅԱՆ
ԶՊՄԿ բնապահ պա նության 
բաժնի պետի ժամանակավոր 
պաշտոնակատար
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Արհեստանոցում

Անմիջապես տան հարևա նու
թյամբ տեղակայված է նրա 
ար հես տանոցը, որտեղ հաճելի 

մթնոլորտ է տիրում: Ավարտուն և դեռ 
անավարտ աշխատանքներ, կա վա
գոր ծության գործիքներ, հար մա րա
վետ ձեռակերտ աթոռներ, սուրճի հա
ճելի անկյուն:
«Շրջել եմ Հայաստանի քա ղաք նե-
րով, այն վայրերով, որտեղ կա վա-
գոր ծությունը առավել զարգացած 
է` Գյումրի, Երևան, Եղեգնաձոր: Այդ 
ար հեստով զբաղվելու ցանկությունն 
արդեն ձևավորվել էր, իսկ զար գաց-
մանը նպաստեց կայացած կա վա-

գործ նե րի աշխատանքի հմտու թյուն-
ներին ծա նոթանալը»։
Կավը տրամադրություն է պահանջում։ 
Ընդամենը երեք տարի առաջ, Անին 
հիմնեց իր սե փա կան փոքրիկ բիզ նե
սը: Տեսակով բնասեր է, ասում է` այդ է 
պատճառը, որ ընտրեց կա վա գոր ծու
թյունը:
Հումքը բնական է, աշխատելն՝ ուղ ղա
կի վայելք, բայց նշում է նաև, որ կավը 
տրամադրություն և տրա մա դրվա
ծություն է պահանջում:
– Մենք տարեցտարի արագ տեմ-
պե րով հեռանում ենք բնությունից, 
քննա դա տորեն չեմ վերաբերվում 
երևույ թին, բայց, եթե այս տեխ նո լո-

«Ես կայունություն եմ սիրում 
և այդ զգացողությունն 
ապրեցի` ինտեգրվելով ԶՊՄԿ 
կոլեկտիվին». Անի Մկրտչյան

Անին ԶՊՄԿ ընկերության քիմիական լաբորատորիայի 
աշխատակից է, զուգահեռ` զբաղվում է կավագործությամբ:

գի ական առա ջըն թացի տարիներին 
կա րողանանք նաև պահել կապը բնու-
թյան հետ, հօգուտ մեզ կլինի միայն:
– Հյուրերիս մեծ մասը փոք րիկ ներ են` 
նա խա դպրո ցա կան և դպրոցական 
տա րի քի երեխաներ: Ար հես տանոց 
ունե նա լու գաղափարի հիմ քը հենց 
դա էր: Կարճ ժա մա նա կա հատ վածում 
մեծ ար ձա գանք ներ ստացա` երե խա-
ների ճա նա չողական այցերը կազ-
մա կեր պելու համար: Կրտսեր սերն դի 
հե տա քրքր վա ծու թյունը մեծ է, հա ր-
կա  վոր է ուղ ղա կի զար գաց նել:
Կավի անհրաժեշտ քանակով հումքը 
մեր աչքի առաջ հմուտ ձեռքերում 
կլոր ձև ստացավ, ապա` վերածվեց 
սափորի: Պարտադիր խոնավության 
աստի ճանում է կավը ճիշտ աշ խա
տում, սա ևս աշխատանքի կա րևո րա
գույն բա ղա դրիչ նե րից է: Չո րու թյունը 
կամ հակառակը՝ շատ ջուրը խան գա
րում են: Ցու ցա դրե լով և պատ մելով մեզ 
աշ խա տանքի նրբու թյուն ները` ավե
լա ցրեց. «Այս պես են ծնվում իմ բոլոր 
գործերը»:
Այս աշխատանքում հետաքրքիրն 
այն է, որ ամեն ինչ որոշվում է պահի 
ազդեցության տակ, ինչ ձև կտաս 
կավին, պատրաստի վիճակում ՝ ինչ 

Սքանավորիր QR 
կոդը, դիտիր 
Անի Մկրտչյանի հետ 
հարցազրույցը
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զարդանախշեր կպատկերես և այլն:
«Միշտ ձգտում եմ բարձր տրա մա-
դրու թյամբ սկսել աշխատանքը, 
քան զի վստահաբար կարող եմ ասել, 
որ խառնիճաղանջ մտքերդ չես հան-
գստաց նի այս աշխատանքով, հա կա-
ռա կը` դրանք քեզ կխանգարեն:
Ես հասկացել եմ, որ միայն ես չեմ 
կավը «գտել», նաև կավն է ինձ 
«գտել», մեր էներգետիկ կապը փո-
խա դարձ է:
Մի շատ կարևոր հանգամանք եմ 
ուզում ընգդծել, – ավելացնում է Անին, 
– միշտ ուզել եմ, որ պատրաստի 
գործերս տեսնողն ու գնահատողը 
անմիջապես կռահի, որ դա կանացի 
ձեռքի աշխատանք է:
Անին արդեն հասցրել է իր աշխա
տանք ները ներկայացնել տարբեր ցու
ցա հանդեսներում և փառատոններում, 
զգացել և պատկերացրել` ինչ է ուզում 
հաճախորդը:

Նկարչության դերի մասին
Փոքր տարիքից նկարել եմ սիրել 
և ցանկություն ունեի նկարչական 
դպրոց հաճախել: Ինչևէ, չստացվեց, 
սակայն ցանկությունս էլ չմարեց, 
հիմա, երևի թե, իմ մանկական 

երազանքներին եմ հագուրդ տալիս 
նաև...
Անիի մայրը և քույրը երաժիշտներ են։ 
Նա ընդգծում է, որ հատկապես մայ
րական խորհուրդները սեպվել են իր 
գիտակցության մեջ, եղել տա րի ների 
ուղեկիցը: Արհեստանոցի մի ան կյու
նում կիթառն է, որը հնչեցրեց մեր 
խնդրանքով:

Կավաթերապիա
Մեծ սիրով ու հաճույքով այժմ աշ
խատում է նաև մեծահասակների 
հետ, ովքեր ցանկանում են զբաղվել 
կավաթերապիայով: 
Վերջինս արտթերապիայի ճյուղերից է, 
այն դրական ազդեցություն է ունե նում 
անձի տրամադրության, մտա ծո ղու
թյան, երևակայության վրա, հան գս
տաց նում է նյարդային համակարգը:
Մեր այն հարցին, թե ինչ է ամենա
շատը պատվիրում հաճախոր դը, Անին 
պատասխանեց. «Սուրճի բաժակներ: 
Բայց դա չի խանգարում կենցաղային 
այլ պարագաներ ևս պատրաստել , 
որպես ստեղծագործող` դու նաև քո 
առաջարկը պետք է ունենաս:
Որպես կանոն կավից կենցաղային 
պարագաները մեր հայկական խոր-

հրդա նիշներով են զարդարված. 
նուռ, խաղող և այլն: Ես փորձում եմ 
զար դարանքների այլ տարբերակներ 
փնտրել, իմ ձեռագիրն ունենալ»:

ԶՊՄԿ-ում աշխատանքի
մասին
Անին մասնագիտությամբ ինժեներ 
բիո տեխնոլոգ է, ավարտել է ՀՊՃՀ 
քիմիական ֆակուլտետը:
Վեց տարի առաջ ինտեգրվել է ԶՊՄԿ 
բազմահազարանոց կոլեկտիվին, քի
մի ական լաբորատորիայի աշխա տա
կից է։ Ասում է, որ մասնագիտությունն 
իսկապես սիրեց աշխատանքում 
հմտա նալուց հետո: Մինչ այդ տար
բեր գոր ծա ռույթներ է ունեցել , սա կայն 
քիմիական լաբորատորիան հնա րա
վո րություն տվեց դրսևորվելու հենց իր 
մասնագիտության մեջ:
«Ես կայունություն եմ սիրում և այդ 
զգացողությունն ապրեցի` ին տե-
գրվելով ԶՊՄԿ կոլեկտիվին»,– ասում 
է Անին:
Անին քիմիական լաբորատորիայի 
պրեպարատոր է. «Անհրաժեշտ քի-
մի ական նյութերը պետք է բացվեն, 
նոս րացվեն և ստանան հետագա 
կի րա ռու թյան համար պա հանջ վող 
բաղադրությունը: Մենք` պրե պա-
րատորներս, պատասխանատու ենք 
ողջ քիմիական լաբորատորիայում 
կիրառվող քիմիական լուծույթների 
պատ րաստման և դրանց որակի` հե-
տա գա հսկողության համար: Մեր 
աշ խա տանքում դեռևս արդիական է 
բուն քիմիան. անալիզներ, քիմիական 
ռեակցիաների իրականացում և ըն-
թաց քի հետևում:
Աշխատանքից հետո, եթե ֆիզի կա-
պես շատ հոգնած չեմ, կարողանում 
եմ մտնել արհեստանոց, հոգնած ու 
էներգիայից զուրկ վիճակում` «կավն 
ինձ չի ընդունի»:
Պլանավորումն ու աշխատանքի 
նկատ  մամբ տրամադրված մոտե ցու
մը կարևոր են, թերևս այս մոտեցումը 
կամ կանոնը արդիական է ցանկացած 
ոլորտի համար: 

Երազանքների մասին
«Քաղաքի կենտրոնում ցու ցա սրահ, 
արհեստանոց, դասընթացի սենյակ 
– 3-ը մեկում ընդարձակ տարածքի 
մասին եմ երազում:
Խաղաղության մասին եմ երազում, 
Կապանը շատ եմ սիրում և երա զանք 
ունեմ` կավագործությունը զար-
գացնել մշտապես միայն հենց իմ քա-
ղաքում...»

Լիլիթ Իսրայելյան
 Լուսանկարները՝ Նվեր Զելյայի
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Այսօր Կաքավաբերդից ան գամ 
ավե րակներ չկան...տե ղա
դրված է լոկ մի հու շա տախ

տակ` հետևյալ գրությամբ.
««Կաքավաբերդ» ամրոցը կառուցվել 
է Ք.Ա. I հազարամյակում, հետագա 
դարերում վերակառուցվել և ծա-
ռա յել է որպես ռազմական հե նա-
կետ: Միջնադարում այն Սյու նիքի 
թա գա վորության Արևիք գա վառի 
նշա նավոր ամրոցներից էր: Ամրոցը 
հի շա տակում է պատմիչ Ստե փա-
նոս Օրբելյանը, նշելով , որ 1126 
թվա կանին սելջուկ ամիրա Հարոնը 
գրավում է այն: Ամրոցը կարճ ժա մա-
նակ անց ազատագրվել է, ապա 1168 
թ. կրկին գրավվել սելջուկների կող-
մից»: 
Մենք Վահրավարում ենք՝ Մեղ րու տա
րա ծաշրջանի չքնաղ գյու ղե րից մեկում: 
Բոլոր գյուղական բնակավայրերի 
պես է Վահ րա վարը. չկան հիմնական 
բնակիչներ, միայն մի քանի նվիր յալ
ներ են, գյու ղը հիմն ա կա նում ամա ռա
յին հանգստավայր է. հող են մշակում, 
մեղ վա բու ծու թյամբ զբաղվում: 
Գյուղը երկու եկեղեցի ունի. Կար միր 
Վանքն ու գյուղամիջյանը: Վեր ջի նիս 
ներսում խորհրդային տա րի նե րին 
տարածքի բաժանում է կա տարվել` 
հացահատիկի, խո տի ամ բար ների 
օգտագործման նպա տա կով։ Այդ 
ժամանակ երբ կրոնն ու եկեղեցին 
մերժված էին, պետությունն ու 
պետական մարմինները դա էին քա

րոզում:
Վահրավարցի ամենամեծ բնակիչը 
91ամյա Մարո տատն է, ում առաջի
նը հանդիպեցինք, համաձայնեց պա
տասխանել մեր հարցերին: Սթափ 
մտքով ու անկաշկանդ Մարո տատը, 
հինն ու ժամանակակիցը հա մեմատում 
և կա րո տով էր մտա բե րում անցյալը:
– Գյուղում կյանքը եռում էր մինչև 

«Կաքավաբերդի գլխին տարին բոլոր ամպ է նստում, 
բերդի ատամ աձև պարիսպները կոր չում են սպիտակ 
ամպերի մեջ, միայն սևին են անում բարձր բուրգերը։
... Կաքավաբերդի բարձունքի միակ ծաղիկը ալպիական 
մանուշակն է, ցողունը կաքավի ոտքի պես կարմիր, 
ծաղիկը ծիրանի գույն։ ...Լռություն կա Կաքավաբերդի 
ավերակներում...»,– Ա. Բակունց «Ալպիական մանուշակ»:

վահրավար.
երազանք, որ պահում 

են նվիրյալները 
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1994-95 թվականները, հետո կա մաց-
կամաց երիտասարդությունը դեպի 
Ագարակ գնաց` հան քար դյու նա բե-
րու թյունում աշխատանք գտնելու 
միտմամբ,– պատմում է վահրավարցի 
Հենրիկ Հովհաննիսյանը: Նա ևս 
Ագարակի կոմբինատի աշխատակից 
է, գարունը բացվելուն պես Ագարա կից 
տեղափոխվում է գյուղ՝ համատեղելով 

աշխատանքն ու մեղվապահությունը:
– Շատ հիշողություններ ունեմ այս 
գյուղի հետ կապված, այստեղ ամեն 
մի անկյունից պատմության հոտ 
է գալիս: Հստակ չեմ հիշի ծխերի 
քանակը, սակայն քիչ չէին, գյուղը 
սկսվում էր Կարմիր Վանք եկեղեցու 
կողքից ու տարածվում վերև: Ցավոք, 
մեր խոնարհված եկեղեցիները վե-
րա կանգնելու ծրագիր առայժմ չկա, 
հո վանավորներ կամ բարերարներ ևս 
չկան: 
Այսքանով հանդերձ, Հենրիկը հույսը 
չի կտրում, որ վահրավարցիներից 
շա տերը դեռ կգան դեպի գյուղ , վե
րա նորոգելու պապենական տնե րը: Ի 
դեպ, նրա հայրը` Սուրիկ Հով հան նիս
յանը, արցախյան առաջին գո յա մար
տի մասնակիցների առաջին շար քե
րում էր, ընդգրկված էր ֆիդայական 
ջոկատում։ Նա զոհվել է 1990 թվա կա
նին` Նյուվադի գյուղում:
Մի քանի հին տների բակում թո-
նիրներ ենք գտել,– պատմում է,– այս 
թոնիրները նորից կծխան...

Վահրավարից քիչ հեռավորության 
վրա, մոտակա բարձունքում Կա քա
վա բերդի ավերակները հույս ունեինք 
գտնել , գտանք միայն վահանակը: 
Այս տեղ կատարվող դեպքերն ու իրա
դարձություններն է արձանագրել Բա
կունցը:
Իհարկե կան վիճելի պահեր, օրինակ, 
պատմվածքում նշվում է Բասուտա 
գետը, որ հոսում էր բարձունքի ներ
քևում, իսկ դա աշխարհագրորեն այլ 
ուղղություն է տանում...
Նվիրյալները քիչ չեն Վահրավարում, 
նրանց ջանքերն անշուշտ, ապարդյուն 
չեն անցնի...

Լիլիթ Իսրայելյան
 Լուսանկարները՝ Սոս Դավթյանի

Հեռավորությունը 
Սյունիքի մարզի 
մարզկենտրոն 
Կապան քաղաքից 
ճանապարհով 
կազմում է մոտ 
70 կմ, իսկ Մեղրի 
քաղաքից հեռու 
է մոտ 8 կմ ՝ դեպի 
հյուսիս-արևմուտք։ 
Ծովի մակարդակից 
բարձր է 1260-1320 մ։

ՍՅՈւՆԻՔ

Սիաիան

Գորիս

Քաջարան

Մեղրի
ՎԱՀՐԱՎԱՐ

Կապան

21



№48  2024Թ.

Գ յուղատնտեսու թյան մեջ 
կա յացած գործարար Ալեն 
Հա կոբ յանը տասը տարի 

առաջ իր բիզնեսը սկսել է՝ ըն դամենը 
25 հավի ճուտ ձեռք բերելով: Հիմա 
դրանք արդեն հազարների են հաս
նում: 
Արծվանիկցի թռչնաբույծ Ալեն Հա
կո բյանն ասում է. «Դրսից տարբեր 
տեսակի սորտեր եմ բերում, Հա յաս-
տանի ցանկացած վայր ճուտ ու ձու 
եմ առաքում:
Ինկուբացիոն ձվերը բե րե լուց հետո, 
20-22 օրում ինկուբացիա է արվում, 

Մեր ազդակիր 
համայնքները. Արծվանիկ

Արծվանիկը Կապանի խո շո րաց ված 38 հա մայնք ներից 
ամենաակտիվ ու զար գացող գյուղերից է: Մեռնող գյուղ 
կար ծրա տի պը այստեղ կոտրվում է բոլոր առումներով: 
242 ծուխ ունեցող Արծ վա նիկում փակ դռներ գրեթե չկան: 
Մարզկենտրոնից 8 կմ հեռավորու թյան վրա՝ Կապան-Երևան 
մայրուղու հարևանությամբ գտնվող այս հա մայն քում ապրելը 
երիտասարդ ընտա նիք ները հեռանկարային են հա մա րում:

Սքանավորիր QR կոդը,
ծանոթացիր Արծվանիկի 
զարգացման հեռանկարին

ճտերը մեկ օրականից պահում-
դարձնում եմ մեկ ամսական, ապա՝ 

վաճառքի հա նում: Նաև նվի րատ-
վու թյուն ներ ենք կատարում 

կարիքավոր ընտա նիք նե րին: 
Չարչարանքը շատ է, բայց 

եթե կա նպատակ` առաջ ես 
գնում: Առանց նպատակի, 

ցան կու թյան, և առանց 
սիրելու չես կա րող 

գյու  ղա տն տե սու-
թյամբ զբաղվել»:
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Հարևանությամբ ապրող ազ գա կան
ները՝ Ալենն ու Ռո ման, որոշել են զարկ 
տալ թռչնա բու ծությանը համայնքում: 
– Ռուսաստանից հա րա զատ գյուղ 
վե րա դառ նալիս չէի պատ կե րաց նում, 
որ կմամ,– ան կեղ ծա նում է Ռոման: – 
Ամեն ինչ սկսվեց սեփական ուժերով 
կա ռու ցած ջերմոցից ու ելակի ար-
տա դրու թյունից: Առատ ջրի դեպքում 
տարվա մեջ նույնիսկ մի քանի ան-
գամ ենք բերք ստանում և առա-
տո րեն մատակարարում Կա պա նի 
խանութներին:

Արծվանիկցի գործարար Ռոմա Մար
տի րոսյանն ասում է. «Փորձնական 
ջերմոց պատրաստեցինք, տեսնենք` 
կստացվի՞, թե՝ ոչ: Ջրի խնդիր ունե-
ինք, դրա համար կաթիլային եղա-
նակն ենք կիրառում»:
Գյուղի անունով է կոչվում հա րևա նու
թյամբ գտնվող ԶՊՄԿի պոչամբարը։ 
Եվ Արծվանիկ գյուղի բնակիչները, 
որպես ազդակիր համայնք, օգտվում 
են ԶՊՄԿ սոցիալական տարբեր ծրա
գրերից: 
Արծվանիկի վարչական ղեկավար` 

Անու շավան Հարությունյան. «Չոր-
րորդ տարին է մարդիկ այստեղ 
օգ տվում են կոմ բի նա տի տարբեր 
սո ցի ալա կան ծրագրերից, ին չը ան-
մի ջա կան ազդեցություն ունի մարդ-
կանց ապ րե լակերպի վրա: Նա-
խան ցյալ տա րի դպրո ցա կան ներ և 
ուսու ցիչներ ենք ուղարկել Դիլիջան` 
հան գստա նա լու, այս տարի ևս 
40 աշակերտ մեկ նել է հան գստի` 
կոմբինատի աջակ ցու թյամբ»:
Գյուղի բնակչության հիմն ա կան 
մասն աշ խատանքով է ապա

ԱԼԵՆ ՀԱԿՈԲՅԱՆ
Արծվանիկցի թռչնաբույծ

ՌՈՄԱ ՄԱՐՏԻՐՈՍՅԱՆ
Արծվանիկցի թռչնաբույծ

ՔՐԻՍՏԻՆԵ ՀԱ ՐՈՒԹՅՈՒՆ ՅԱՆ
Նախադպրոցական 
ուսումնական հաս
տատության տնօրեն

ԱՆՈՒՇԱՎԱՆ ՀԱՐՈՒԹՅՈՒՆՅԱՆ
Արծվանիկի վարչական 
ղեկավար

23



№48  2024Թ.

հովված Քա ջա րա նի և Կապանի կոմ
բի նատներում:
Ի տարբերություն մի շարք գյուղա
կան բնակավայրերի` Արծվանիկում 
երե խաների թիվն ավելանում է։ Հիմա 
նույնիսկ մտածում են ման կա պար տե
զում ևս մեկ խումբ բացելու մասին։ Մի 
քանի տարի առաջ մանկապարտեզը 
նորոգվեց ԶՊՄԿի աջակցությամբ, 
հերթը` խաղահրապարակինն է:
Նախադպրոցական ուսումնական 
հաս տատության տնօրեն Քրիստինե 
Հա րություն յանի խոսքով, այժմ տար
բեր տարիքի 23 երեխայից կազմված 
խումբ ունեն։ Եթե երեխաների թիվը 
հասնի 30ի, երկրորդ խումբ բացելու 
անհրաժեշտություն կառաջանա:
Ի դեպ, Արծվանիկում կառուցվում է 
մար զի 40 կրթահամալիրներից մե
կը` նա խատեսված 200 աշա կեր
տի հա մար: Այն կսպա սար կի նաև 
Եղեգ ու Դա վիթ բեկ՝ հա րա կից բնա
կավայրերը: Մինչ այդ երե խա նե րը 
կհաճախեն գյու ղում գործող դպրո ցը, 
որտեղ ևս աշակերտների թվի աճ 
է գրանցվում: 2018թ. 52 աշակերտ 
ունեին, իսկ այժմ` 98 :

Մեր ազդակիր 
համայնքները.

Արծվանիկ
Գյուղապահպանության գործում 
ավան դի ու պատասխանատու աշ
խա տան քի համար Անուշավան Հա
րու թյուն յանը Կապան համայնքի ղե
կա վարի կողմից երկու տարի առաջ 
լա վա գույն վարչական ղեկավարի 
պատ վո գրի է արժանացել։ Նրա ղե
կա վար ման 16 տարիների ընթացքում 
գյուղի զարգացմանն ուղղված մի 
շարք ծրագրեր են իրականացվել: Կես 
կատակ կես լուրջ ասում է` ինքն իրեն 
հանգիստ չի զգա, եթե իմանա՝ ինչոր 
մի ծրագրից գյուղը հետ է մնացել: 
Շինարարական եռուզեռը վերջին տա
րի ներին Արծվանիկում չի դադարում: 
«Էլ որ գյուղում է միաժամանակ հինգ 
կազ մերպություն աշխատում, որից 
միայն երկուսը ջրագիծ է անց կաց-
նում,– հպարտանում են ար ծվա
նիկցիները: - Խմելու ջուրն էլ , եթե 
բնակչի տուն հասնի, այստեղից ոչ 
ոք հեռացողը չէ»: 
Վարչական ղեկավարի խոսքով, 45 
ամսից խմելու ջրի հարցն էլ ար մա տա
պես լուծված կլինի, գյուղացին պետք 
է գյուղատնտեսությամբ զբաղվի և, որ 
ամենակարևորն է, գյուղում կա հա մե
րաշխություն։

Հերմինե Միքայելյան
 Լուսանկարները՝ Նվեր Զելյայի

«Էլ որ գյուղում է 
միաժամանակ հինգ 
կազ մերպություն 
աշխատում, որից միայն 
երկուսը ջրագիծ է անց-
կաց նում,– հպարտանում 
են ար ծվա նիկցիները: 
- Խմելու ջուրն էլ, 
եթե բնակչի տուն 
հասնի, այստեղից ոչ 
ոք հեռացողը չէ»:
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ԶՊՄԿն սոցիալական պա
տաս խա նատ վության 
շրջա նա կում շա րու նա կում 

է տար բեր ծրա գրեր իրա կա նաց
նել մար զի քա ղաք նե րում` առաջ
նա հեր թու թյու նը տա լով ազ դա կիր 
հա մայնք նե րին: Այս անգամ հեր թը 
Սյունիք համայն քինն է` շրջա կա 
բնա կա վայրերով: Ձեռնարկությունն 
արևա յին վա հա նակ նե րով ու ջրա
տա քա ցու ցիչ նե րով կապահովի 280 
տուն: Ծրագրի աշխատանքների 
առաջին փուլն արդեն մեկնարկել է: 
Ընկերության կայուն զարգացման 
գծով տնօ րեն Արմեն Ստեփանյանի 
խոս քով, անմասն չեն մնում ազ դա կիր 

Արևային վահանակները՝ 
նվեր Սյունիք գյուղական 
բնակավայրին

Շարունակում ենք աջակցել 
ազդակիր համայնքներին

Սյունիքի բնակիչներ Մինաս 
Էխմալյանը և Ամալյա Գրիգորյանը

համայնքների հոգսերի թե թևաց մանն 
ուղղված ծրագրերը` սպոր տա յին, 
մշակութային ծրագրերին զու գա հեռ:
Սյունիք գյուղի բնակիչ Մինաս 
պապը ուշիուշով հետևում է մաս
նա գետների աշ խատանքին, չի 
հավատում, որ շու տով կա զատ
վեն ջեռուցման մի մեծ հոգ սից. 
փայտ, հոսանք, գազ՝ ծախսերի մի 
ամբողջ փունջ: Ասում է` տարիներ 
առաջ որդին փորձել էր սեփական 
ուժե րով արևային վահանակ տե
ղա դրել , բայց չստացվեց:
Սյունիքի բնակիչ Մինաս Էխմալյանի 
պատմելով, իրենք էլ նպատակ ունեին 
արևային վահանակներ տեղադրելու, 

անգամ չափագրումներն էին արել, 
սակայն չկարողացան իրագործել:
Նույն փողոցում ապրող Ամալյա 
տա տը ևս երջանիկների ցանկում 
է: Արևային վահանակի ու ջրա
տա քա ցու ցիչի լուրը լսելուն 
պես՝ ոգևորվել ու սպասում է:
Հա մա գյուղացի Ամալյա Գրիգորյանն 

ավե լացնում է. «Անհամբեր 
սպասում եմ, որ տեղադրեն: 

Շնորհակալություն այս 
ծրագիրն իրա կա-
նացնո ղներին»:
Մաս նագետների խոս
քերով, տե ղա դրվող 
արևային սար քա վո
րումն երն իրենց որա

կական հատ կա նիշ նե
րով շուկայի լավագույն 

տասնյակի ցան կում են:
Տեղադրող «Ֆրի էներջի» ըն կե րու-
թյան ինժեներ Կարեն Էլիզ բար յանի 
խոս քով, քանի որ Սյու նիք գյուղը 
գա զի ֆիկացված է, ջրա տա քա ցու ցիչ
նե րի միջինացված խնայողությունը 
ամսվա կտրվածքով կլինի 7000
8000 դրամ, ֆոտովոլտային կայանի 
մասով` 11,000  12,000 դրամ:
Տեղադրելիս դիտարկվում է տա նիք
ների ամրության աստիճանը, ան հրա
ժեշ տության դեպքում ՝ իրականաց
վում են հավելյալ ամրացումներ:
Արևային սարքավումների տե ղա դրու
մը տեղի կունենա մի քանի փուլով: 
Նախ 38 տներում կդրվեն, ապա 
հերթը կհասնի նաև Սյունիք գյուղի 
հա րակից հինգ բնակավայրերին: 
Արմեն Ստեփանյան. «Դիտարկել 
ենք առաջ նահերթություն ունե-
ցող խնդիր նե րը, որոնց մեծ մա-
սը մեր ըն կե րու թյան ազ դե ցու-
թյան շրջանակից դուրս էին, 
առանձնացրել ենք այն ծրա գրերը, 
որտեղ, ուղիղ կամ միջ նոր դա վոր-
ված մասնակցությամբ, կա րող 
էինք օգտակար լինել։ Դրան ցից է 
արևային վա հա նակ ների և ջրա տա-
քա ցու ցիչ ների տե ղա դրումը: Ծրա-
գի րը նաև բնապահպանական մեծ 
նշանակություն ունի՝ նպաստում ենք 
CO2-ի անուղղակի կրճատմանը»:
Կապան խոշորացված համայնքի 
ղե կա վար Մարատ Հարությունյանի 
խոս քով, ոչ ոք ծրագրից դուրս 
չի մնալու, ովքեր կարիք ունեն` 
օժան դա կու թյուն կստանան:
Այս պիսով, ԶՊՄԿն շարունակում 
է ազ դա կիր համայնքների կողքին 
լի նել , սո ցի ալա կան ծրագրերն ըն
տր վում են՝ ելնելով նախանշված 
առաջ նա հեր թությունից: Բացի այդ, 
ներդրումները կախ ված են նաև 
տնտեսական ցու ցա նիշ նե րից:

Հերմինե Միքայելյան

Սքանավորիր QR կոդը,
իմացիր ավելին արևային 
վահանակների տեղադրման մասին
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«Մեդալի հակառակ 
կողմը» ֆիլմը 

սպորտային 
դրամա է աշխարհի 
չեմպիոն, Եվրոպայի 

կրկնակի չեմպիոն 
ծանրորդ Նազիկ 

Ավդալյանի կյանքի 
և անհավանական 

սպորտային 
կարիերայի մասին:

քա
ջա

րա
նո

ւմ
Տարվա 
ֆիլմը՝ 
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Աննան ֆիլմի և՛ սցե նա րիստն 
է, և՛ ռեժիսորը, և՛ գլխավոր 
դե րակատարը։ Ֆիլմի 

ստեղծման բարդ ճանապարհի 
մասին խոսելիս ընդ գծում է. «Առանց 
հովանավորների հնարավոր չէր լինի 
ստեղծել այս ֆիլ մը։ Շնորհակալ եմ 
Զան գեզուրի պղնձա մո լիբդենային 
կոմ բի նա տին ընձեռած հնա րա վո-
րու թյան համար։ Դա նաև առիթ 
հանդիսացավ, որ Քաջարան գամ 
և ներկա լինեմ պրե միերային»։
– Կոմբինատը կարևորում է սպորտի 
զարգացման համար ներդրումերը, 
և մեզ համար պատիվ է առաջին 
հայկական սպորտային դրամային 
աջակցելը,– նշում է ձեռնարկության 
կայուն զարգացման գծով 
տնօրեն Արմեն Ստեփանյանը։
Ֆիլմը հուզեց բոլոր ներկաներին՝ 
անկախ տարիքից։ Ավարտից 
հետո հեղինակը ջերմ զրույց 
ունեցավ հան դի սատեսի հետ։ 
Աննա Հարությունյանն այցելեց նաև 
Զանգեզուրի պղնձամոլիբդենային 
կոմ բինատ։ Աշխատակիցների ուղեկ
ցու թյամբ շրջեց ձեռնարկության տա
րած քում, ծանոթացավ արտադրա
կան գործընթացի մանրամասներին։ 

Աննա Մելքումյան
 Լուսանկարները՝ Նվեր Զելյայի

Հոկտեմբերի 1-ին 
Քաջարանում կայացավ 
«Մեդալի հակառակ կողմը» 
ֆիլմի պրեմիերան, որին 
ներկա էր նաև Աննա 
Մաքսիմի Հա րու թյունյանը։ 
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Ս յունիքի մարզաշխարհի պատ
մությունը հնարավորինս մեկ 
համարի մեջ ներկայացնելու 

և ընթերցողի սեղանին դնելու խմբա
գրի առաջին փորձն է։ Հատուկ հա
մա րում տեղ էին գտել ոչ միայն ձեռք
բե րումներն, այլև՝ ոլորտի խնդիրները։ 
Գլխավոր խմբագիրը հույս է հայտնել, 
որ այն կօգնի ուսումնասիրել դրանք 
ու հնարավորինս լուծում տալ . «Ես 
հույս ունեմ, որ բարձրացված հար-
ցե րին պատկան մարմինները ուշա-
դրու թյուն կդարձ նեն, այլա պես այն 
անիմաստ կլինի։ Առանց պրո ֆե սի-
ոնալ մոտեցման այս համարը ծնվել 
չէր կարող։ Յուրաքանչյուր սպոր-
տա ձև իր բառամթերքն ունի, մեծ աշ-
խատանք է պահանջվել գործն իմի 
բերելու համար»,– ասաց «Սյունյաց 
երկիր» թերթի գլխավոր խմբագիր 
Սամվել Ալեքսանյանը։ 
120 էջից բաղկացած ավելի քան 
1000 օրինակն արդեն հասանելի է 

Սյունիքի մարզական ուղին՝ 

հատուկ համարում

«Մարզական Սյունիք. անցյալն 
ու ներկան». այս վերնագիրն 
էր կրում Սյունյաց երկիր 
թերթի հատուկ համարը։

բոլորին։ Այն ծավալուն աշխատանքի 
արդյունք է։ Սյունիքի մարզաշխարհը 
ներկայացված է ըստ մարզաձևերի, 
նաև էջեր ոլորտի տարեգրությունից։ 
Տեղի ունեցավ հատուկ համարի 
շնոր հան դես, որին ներկա էին մարզ
աշ խար հի բազմաթիվ ներ կա յա
ցուցիչներ։ 20 տարուց ավելի է Քա
ջարանում գործող թաեքվոնդոյի 
ակումբը բազմաթիվ մրցաշարերի է 
մասնակցել։ 
Հատուկ համարը կխթանի օլիմ պի
ական մարզաձևի զար գաց մանը 
Սյունիքում. «Մենք Քաջարանի պատ-
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մության մեջ ունենք բավականին 
լավ արդյունք թաեքվոնդո մար-
զա ձևից։ Մեր ակումբը տվել է Հա-
յաս տանի չեմպիոն, պատանիների 
չեմ պիոն Եվրոպայի առաջնության 
մաս նակիցներ։ Սյունիքում ծնող նե-

րը դժվար են համաձայնում, որ իրենց 
աղջիկները արևելյան մար տար-
վեստով զբաղվեն, բայց մեր ակում-
բում ոչ միայն կա աղջիկ մար զիկ, 
այլև՝ Հայաստանի հաղ թող է եղել»,– 
ասաց Գարեգին Ստե փան յանը։ 
Մարզային թերթը, բացի հերթական 
հա մարներից, պարբերաբար ան
դրա դառնում է տարբեր թեմաների։ 
Սյու նիքի մարզաշխարհին նվիր ված 
այս համարի կյանքի կոչման գոր ծում 
իր աջակ ցու թյունն ունի ԶՊՄԿն։ Ըն
կերությունը սկզբունքային է դարձրել 
Սյու նիքի մարզում սպորտային կյանքի 
բա րե լավմանն ու զարգացմանը 

Սյու նիքի մարզաշխարհին նվիր ված այս համարի 
կյանքի կոչման գոր ծում իր աջակ ցու թյունն ունի 
ԶՊՄԿն։ Ըն կերությունը սկզբունքային է դարձրել 
Սյու նիքի մարզում սպորտային կյանքի բա
րե լավմանն ու զարգացմանը նպաս տելը.

լա կեր պով։ Սպորտը պետք է մաս-
սա յա կան դառա, հիմականում ներ-
դրում ներ ենք անում սպորտային 
դպրոց ներում, որ ցանկացած սյու-
նե ցի երեխա զարգանա այդ ուղ-
ղու թյամբ»,– նշեց ԶՊՄԿ գլխավոր 
տնօրենի առաջին տեղակալ , «Սյու
նիք» ֆուտբոլային ակումբի գործա դիր 
տնօրեն Վարդան Ջհան յանը։
Կոմբինատի կայուն զարգացման 
գծով տնօրեն Արմեն Ստեփանյանը 
դրական համարեց, որ ամսագրային 
այդ տարբերակով խմբագրությունը 
քարոզում է առողջ ապրելակերպ և 
սպորտի կարևորությունը յու րա քան
չյուրի կյանքում. «Գաղտնիք չէ, որ 
մենք ամեն հարթակ օգտագործում 
ենք սպորտի կարևորության մասին 
հիշեցնելով , միգուցե շատ ենք 
կրկնում, բայց մենք սիրով ենք դա 
անում։ Եթե կա առողջ սերունդ, ապա 
առողջ ապագան առջևում է»,– ասաց 
Արմեն Ստեփանյանը։ 
Տարբեր մրցաշարերում մարզիկների 
հաղթանակները առիթ են դարձել , 
որ թերթում արձանագրվեն նրանց 
հաջողությունները, ներկաները հուսով 
են՝ առջևում նորանոր ձեռքբերումներ 
են, որոնք ևս կլուսաբանվեն հետագա 
համարներում։

Նարե Խաչատրյան
 Լուսանկարները՝ Նվեր Զելյայի

նպաս տելը. «Սոցիալական պա-
տաս խանատվության շրջանակում, 
որը ստանձնել է կոմբինատը, պար-
տա վոր ենք անել ամեն ինչ, որ-
պես զի ազդակիր համայնքների 
բնակ չությունն ապրի առողջ ապրե-
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Մարդկանց չդադարող հոսքը 
վկայում էր արվեստագետի 
և նրա կտավների հանդեպ 

ունեցած հետաքրքության և սիրո 
մա սին։ Կապանյան կոլորիտը լա
վա գույնս արտացոլված է նկարչի 
կտավ ներում։ Ավելի քան 50 յուր
օրի նակ նկարներ կապանցիների 
ուշա դրության կեն տրոնում էին։ 
«Հորս մահից հետո միշտ ասում եմ, 
որ Հրանտ Դանիելյանը մեր ըն տա-
նիքինը չէ, նա բոլոր կա պան ցի-
ներինն է և Սյու նիքի մարզինը»,– 
իր խոսքում ընդ գծում է նկարչի 
որդին՝ Դավիթ Դանիելյանը։ 
Կապանյան ցուցադրությունը կտևի 
երկու ամիս։ Հրանտ Դանիելյանի 
որ դի ների խոսքով՝ առաջիկայում 
շատ ցուցահանդեսներ են 
նախատեսված թե՛ Հայաստանում, 
թե՛ արտերկրում։ Գարնանն էլ 
կբացվի տունթան գա րանը։ 

Աննա Մելքումյան
 Լուսանկարները՝ Նվեր Զելյայի

Դեկտեմբերի 4-ին Կապանի 
ժամանակակից արվեստի 
թանգարանում տեղի ունեցավ 
հայտնի գեղանկարիչ Հրանտ 
Դանիելյանի հիշատակին 
նվիրված «Իմ սիրտը 
Կապանում է» խորագրով 
անհատական ցուցահանդեսը։ 

Հրանտ 
Դանիելյանին 
Կապանում 
հիշում են

Հրանտ Դանիել յանի 
որդի ները Կապանի 

հա մայն քա պետ Գևորգ 
Փարսյանի հետ

Հրանտ Դանիել
յանի որդի ները ԶՊՄԿ 

գլխավոր տնօրեն 
Ռոման Խուդոլիի հետ
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Հիմական փաստեր 
հանքավայրի մասին
Խորությունը՝ մոտ 1,2 կիլոմետր։ 
Տրամագիծը՝ ավելի քան 4 կիլոմետր։
Բացման տարեթիվը՝ հան քա
վայրը շահագործվում է 1906 
թվականից, ինչը այն դարձնում 
է աշխարհի ամենահին գործող 
հանքավայրերից մեկը։
Հիմնական հանածոներ՝ պղինձ, 
ոսկի, արծաթ և մոլիբդեն։
Հանքավայրից արդյունահանվել 
է միլիոնավոր տոննա պղինձ, 
ինչպես նաև արժեքավոր այլ 
մետաղներ, որոնք կարևոր 
դեր ունեն համաշխարհային 
արդյունաբերության մեջ։ 
Հանքավայրը այնքան մեծ 
է, որ այն կարելի է տեսնել 
նույնիսկ տիեզերքից։

Հանքավայրի նշանակությունը
Բինգհեմ Կանյոնը ոչ միայն աշխար
հի ամենամեծ բաց հանքավայրն է, 
այլև մարդկության ինժեներական 
հան ճա րի վառ օրինակ։ Այն մշտա
պես զարգացել է, հագեցվել նո րա
գույն տեխնոլոգիաներով և հա մար
վում է տնտեսապես կարևոր կա ռույց։ 
Հանքավայրը տարեկան մա տա
կա րա րում է միլիոնավոր տոն նա 
պղինձ, որն օգտագործվում է էլեկ
տրո նի կայում, շինարարությունում 
և տեխ նոլոգիաներում։
Հանքավայրի շահագործող ըն կե
րու թյունը մշտապես ներդրումներ 
է կա տարում բնապահպանական 
ծրա գրերում ՝ փորձելով նվազեցնել 
ար դյունահանման ազդեցությունը 
շրջա կա միջավայրի վրա։

աշխարհի ամենամեծ 
բաց հան քա վայր

Հանքը (Bingham Canyon Mine) հայտնի 
է նաև որպես Կե նե քոթի պղնձի հանք 
(Kennecott Copper Mine): Այն գտնվում 
է ԱՄՆ-ի Յուտա նահանգում ՝ Սոլթ 
Լեյք Սիթի քաղաքի մոտակայքում։

բինգհեմ կանյոն.

Սքանավորիր 
QR կոդը, դիտիր 

տեսանյութ 
աշխարհի ամե նա մեծ 

հանքավայրի մասին
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